

Project SeculEur

Période: 2014-2016

Researchers: François Foret (principal investigator), Samir Amghar, Sabrina Pastorelli

Title:

"importing God, exporting secularism? - How the European Union deals with religion"

Abstract

The European Union is commonly presented as an exceptionally “godless” part of a world where religion still matters very much. However, under external pressures (from diplomatic crises to migrations), the EU would have to take religion back in by entering a post-secular era.

The project aims at discussing these assumptions. The purpose is to see whether the resurgence of religion on the European agenda is internally- or externally-driven, what are its incentives and outcomes. Three working packages investigate the notion of European secularism; and how this European secularism is challenged from outside and within two EU policy sectors, foreign affairs and immigration.

Résumé

L'UE est présentée communément comme un espace de sécularisation faisant exception dans un monde toujours très religieux. Néanmoins, sous des pressions externes comme des crises internationales ou des flux migratoires, l'UE serait amenée progressivement à entrer dans une ère post-séculière.

Le projet SeculEur vise à discuter ces postulats. L'objectif est de déterminer si la résurgence de la religion sur l'agenda européen est motivée par des facteurs internes ou externes, et quels en sont les effets. Trois axes étudient la notion de sécularisme européen; et comment ce sécularisme européen est remis en question de l'intérieur et de l'extérieur dans deux secteurs d'action publique, les affaires étrangères et l'immigration.

Funding

FNRS

Chair Jean Monnet